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Entrevista a Pròsper Puig, 
president de la Fundació
Barcelona Comerç
pàgs 14 i 15

“Barcelona 
està molt bruta. 
Hi ha sensació 
de degradació”

HOMENATGE pàg 11

El Poble-sec dedica 
una plaça a la històrica
activista Valerie Powles

HABITATGE pàg 11

Alerten que els pisos socials
de Can Batlló estan encallats

COMERÇ pàg 16

Aprovada definitivament
la nova Taxa Amazon

Arriba l’esperat acordper al
futur de les Tres Xemeneies 

El consistori deixarà fer oficines i Conren Tramway cedirà un altre edifici i 6,2 milions per a pisos i equipaments pàg 11

8 DE MARÇ pàg 3

La mostra ‘Macho Man’
denuncia les violències 
que pateixen les dones

BÀSQUET pàg 18
Noa Sánchez, ex del CB Sant
Antoni-Poble Sec: “Tinc
molta ètica de treball”
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Una de les principals causes de
mort entre les dones que tenen
entre 15 i 44 anys és la violència
masclista. Dit d’una altra mane-
ra, els assassinats de dones co-
mesos per homes segueixen sent
una de les principals xacres que
com a societat patim.
Aquesta és una de les princi-

pals qüestions que apareix a l’ex-
posició immersiva que s’està fent
fins al 12 de març a l’Arts Santa
Mònica de Barcelona. Batejada
amb el nom de Macho Man, la
instal·lació és un viatge corpre-
nedor per totes aquelles violències
que pateixen les dones pel sol fet
de ser-ho. Un recorregut que
posa sobre la taula totes les deri-
vades de la violència masclista.
El projecte, creat i dirigit per

Àlex Rigola, ha comptat amb
l’assessorament de la psicòloga
experta en violència masclista,
Alba Alfageme. Alhora, també hi
han participat Ferran Dordal,
Alba Pujol i Irene Vicente Salas,
en la codirecció escènica. Així
mateix, tot i que la instal·lació es
va crear fa cinc anys, no ha estat
fins fa pocs mesos que ha de-
sembarcat a Barcelona.
Segons explica Irene Vicente,

“l’exposició va néixer d’una pre-
gunta: ‘Què estem fent com a
ciutadans perquè les violències
masclistes continuïn perpetuant-
se?’”. Així, durant un any, l’e-
quip de direcció de Macho Man
encapçalat per Rigola va estar
documentant-se per poder res-
pondre aquesta qüestió.

DE L’ASSETJAMENT A LA MORT
Un home que durant mesos es-
tava, cada nit al carrer, sota la casa
de la seva exparella, observant-la
i enviant-li fotografies de les fi-

nestres; sentències en les quals un
home va veure rebaixada la seva
pena perquè li va donar un got
d’aigua a la dona que havia violat
dues vegades, i la justícia va en-
tendre que aquell gest denotava
que no hi havia acarnissament;
dones que després de patir anys
de violència masclista no poden
dormir o tenen mal de cap dià-
riament... Macho Man vol que so-
bretot els homes “visquin en pri-
mera persona què vol dir la vio-
lència masclista”, diu Vicente.
El recorregut pel terror es-

tructural que suposa la violència
masclista no s’atura: dibuixos
fets per infants que han estat
violats per adults, la polèmica
sentència de la manada, el cas
d’Ana Orantes, escenes de vi-
deojocs en què hi ha assassinats
masclistes i, malauradament, els
rostres de  dones i els infants que
han perdut la vida.

Segons Vicente, els cinc anys
que fa que la instal·lació es mos-
tra al públic “han servit perquè
moltes persones es confrontin
amb una realitat que tenien nor-
malitzada”. “Hi ha gent que ha po-
gut posar paraules al que li passa
a casa o el que veia en amics”, as-
senyala la directora teatral.
En aquest sentit, una de les

tasques més importants de la
instal·lació són les escoles que van
a visitar-la. “Per això vam decidir
tenir psicòlogues”, explica Vicente.
“D’ençà que estem a Barcelona,
cada setmana tenim uns tres ca-
sos de menors de 18 anys que s’a-
costen al servei”, diu.

REACCIONS
Les situacions de violència que
planteja Macho Man són dures.
“La gent té moltes ganes de par-
lar-ne quan surt”, afirma Vice-
nte. Malgrat això, la reacció en-

tre homes i dones és ben dife-
rent. “Nosaltres, com a dones, tot
això ho vivim a la nostra pròpia
pell i els homes no tant”, afirma
la dramaturga. “La idea és que
els homes ho puguin experi-
mentar en primera persona”,
afegeix. “Les dones afirmen que
ja saben tot el que surt a l’expo-
sició, però ens pregunten què po-
den fer, i nosaltres els diem que
portin homes a veure la instal·la-
ció”, explica.
Per desgràcia, també reconeix

que hi ha homes que pensen
que la violència masclista és un
“mal puntal i no pas una qüestió
social i estructural, i no se senten
identificats amb el que veuen”. I
encara més greu, en els darrers
temps Vicente ha vist com hi ha
adolescents que rebutgen l’ex-
posició. També ho comenten les
psicòlogues, tot entroncant amb
les dades que publicava el 2021

el Centre Reina Sofia. Segons un
estudi sorgit d’una enquesta,
més d’un 20% dels nois joves
d’entre 15 i 29 anys nega l’exis-
tència de la violència masclista i
la considera “un invent ideolò-
gic”. En les noies aquesta xifra se
situa en el 9%.
Per a Vicente això s’explicaria

per dos motius. “Crec que a ve-
gades no volen sostenir certes si-
tuacions perquè prefereixen no
patir ni passar per un tràngol que
no els ve de gust”, explica en
primer lloc. “També penso que
abans era revolucionari trencar
amb el que era conservador, i ara
és més revulsiu anar en contra del
que accepta tothom, és a dir, en
contra de l’erradicació de les vio-
lències i la tolerància”, afegeix en
segon lloc. Potser, tal com re-
flecteix l’exposició, encara no
som capaços de treure’ns el mac-
ho man que portem a dins.

El ‘machoman’queduemdins
» L’exposició ‘Macho Man’ a l’Arts Santa Mònica reflexiona sobre les violències masclistes

» Més d'un 20% dels nois i un 9% de les noies joves neguen l'existència d’aquesta problemàtica

Albert Alexandre
BARCELONA

La mostra ‘Macho Man’és un projecte creat i dirigit per Àlex Rigola. Foto: Arts Santa Mònica i ACN
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La lupa

En una reunió de treball, el meu interlocutor em
diu: “La Saida està en situació de migració”. Jo
de seguida entenc que la Saida és una dona mi-
grant, però alhora penso en què ajuda la Sai-

da i totes les persones migrants com ella que nosaltres
ens entestem a fer incursions en el llenguatge per no de-
finir-les com el que són, almenys en part, en el moment
en què es troben. Perquè ella, actualment, és una dona
migrant. Pels motius que siguin, la Saida decidí marxar
del seu país d’origen i tot el seu trànsit migratori l’ha dut
fins aquí. El seu problema ara no és que nosaltres be-
nintencionadament deixem clar que la Saida és una per-
sona abans que res, essencialment independent de qual-
sevol situació que pugui viure i que amb més o menys
fortuna la pugui definir. El seu problema és que aquí dis-
posi de l’oportunitat d’arrelar i que, per exemple, la nor-
mativa d’estrangeria i les nostres polítiques no precaritzin
la seva vida fins al punt que no hi hagi manera que pu-
gui superar el fet incontestable que, ara mateix, és una
dona migrant que cerca la manera d’estabilitzar-se en
aquest terra, això és, convertir-se en ciutadana.
Hi ha un abús evident en l’ús de la construcció dis-

cursiva “en situació de” que no porta enlloc més que a
edulcorar evidències de situacions viscudes per expe-
riències no elegides. Podem estar d’acord que cada per-
sona té un valor intrínsec per damunt de qualsevol tret
que la pugui definir en un context determinat. Però si
duguéssim fins a l’extrem aquesta premissa, ens troba-
ríem que per tot hauríem d’anomenar algú o un grup in-
terposant-hi la condició en què es troba. No ho fem. No

diem “en Salvador està en situació de classe treballadora”
o “en Froilán està en situació de monarquia”. Tampoc
fem referència a les noies que estan en situació d’ado-
lescència o als nens que estan en situació d’escolaritza-
ció. Ho trobaríem estrany.
Està clar que diem que algú està “en situació de” re-

servant-ho per a aquelles situacions que comporten al-
guna mena de perjudici clarament no escollit per les
persones que les viuen. Ningú desitja ni elegeix ser po-
bre, llavors diem que X està en situació de pobresa, ja
que hi és sense voler-ho. El mateix fem en referir-nos
a altres condicions del context, com ara la violència o
la vulnerabilitat. Així, deslliurem discursivament la per-
sona o el grup que pateix una determinada experièn-
cia, a fi de no etiquetar-la ni subjugar-la conceptual-
ment a la condició lesiva que condiciona la seva expe-
riència de vida. És la manera diplomàtica que tenim de
recordar-nos que tothom és portador d’una vida lliu-
re, que tenim tot el dret a exercir-la i que si no la po-
dem desplegar és a causa de contextos i relacions de po-
der que coarten la capacitat d’elecció.
Ara bé, el fet és que, posem per cas, hi ha persones

que migren, que són pobres o que per diversos moti-
us són més vulnerables que altres. Aquests individus
molt probablement estaran d’acord a afirmar que són
migrants, pobres o vulnerables; que les condicions de
la migració, la pobresa o la vulnerabilitat malmeten les
seves oportunitats d’aconseguir una vida pròpia; que,
efectivament, una part ben significativa de la seva iden-
titat en el període en què viuen tals experiències es de-

fineix per ser pobre, migrant o vulnerable. Amb tota se-
guretat, tota aquesta gent voldrà canviar tals condicions
per tal de deixar enrere les mancances i les relacions
de dominació que les subjuguen. Per tant, ser conscient
de la situació que es viu, que podem anomenar i que
en algun grau defineix la persona que l’experimenta en
un context i període de temps determinat, és a priori
quelcom necessari per guanyar força a l’hora de remoure
aquestes circumstàncies. Perquè, deixant de banda el
valor normatiu que cada persona val el mateix, ens de-
fineixen diferents situacions per les quals passem en
el decurs de la nostra vida.
Llavors, quan per causa del context i les pautes de re-

lació social experimentem condicions lesives per a la nos-
tra autonomia, resulta molt més important prendre cons-
ciència i actuar políticament per enfrontar-nos-hi que
matisar en el discurs que patim una situació que no ens
defineix l’ésser. I per banda de l’administració pública,
és molt més útil treballar sistemàticament per desen-
volupar polítiques públiques que proporcionin oportu-
nitats per revertir les condicions socials que fan persis-
tir greus relacions de desigualtat i discriminació que no
pas persistir a fer elàstic un llenguatge cada cop més in-
flat de nous conceptes i giragonses discursives que no
fixen el nucli dur de la qüestió: només som el que volem
ser en part; les situacions també ens defineixen i ens fan
ser. Algunes de les condicions que experimentem i ens
defineixen no les hem escollit i ens malmeten la vida. I
és a través de l’acció col·lectiva i de la política pública que
hi haurà la possibilitat de superar-les.

NLes millors
perles

La creadora de Twitter Blue, Esther Crawford, va voler
demostrar el seu compromís amb l’empresa quedant-se a

dormir a les oficines. Va publicar una foto embotida en un sac
de dormir per demostrar-ho. Elon Musk l’ha fet fora. 

En pocs dies, un home roba un senyal de metro i un altre,
una bústia de Correus. Les dues coses han passat a

Barcelona, tal com ha publicat betevé. Per algun motiu,
tots dos discrets lladres van ser enxampats. 

L’actriu Jamie Lee Curtis ha avisat que no assistirà al sopardels Oscars tot i estar nominada al premi a millor actriu de
repartiment. El motiu: li agrada anar-se’n a dormir d’hora. Així
ho va dir ella mateixa a una reportera de la cadena Foxnews.

Una dona es va passar els 25 anys que va durar el seu
matrimoni assumint totes les tasques de la llar. Ara, un

jutjat del municipi andalús de Vélez-Màlaga ha dit que
l’exmarit l’ha d’indemnitzar amb més de 200.000 euros.

LA FOTONia Escolà/ACN
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En situació de
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El nou parc de Can Batlló 
acumula els primers retards1

2 La D.O. Sants continua 
potenciant la restauració

145 anys de dedicació a Sants

Acord per al futur de les Tres Xemeneies 
després d’una llarga espera

Detinguda l’exdona de Josep Maria Mainat
per fer explotar un artefacte casolà 

El + llegit líniasants.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Sants no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Els semàfors

L’Arts Santa Mònica acull fins al 12
de març l’exposició Macho Man,
que vol fer reflexionar, sobretot
als homes, sobre el masclisme

que pateixen les dones. 
La mostra busca que el visitant 
es confronti amb una realitat 
que de vegades es normalitza.

pàgina 3Arts Santa Mònica

L’Ajuntament ha dedicat una
plaça a Valerie Powles, històrica
activista en defensa del patrimoni
i la memòria que va aconseguir
preservar el Refugi 307. La plaça

és a davant del refugi, a la
cantonada entre Nou de la

Rambla i el passeig de Montjuïc.
pàgina 11Ajuntament

El consistori ha aprovat
definitivament l’anomenada
Taxa Amazon, que cobra un

impost a les grans distribuïdores
de comerç electrònic per l’ús 
de l’espai públic durant 
el repartiment. La idea 
la va impulsar ERC. 

pàgina 16Regidoria de Comerç

A les xarxes

@taniaverge: La normalitat feminista és un
país amb drets sexuals i reproductius avan-
çats i garantits per a totes. Avui sumem un
nou dret a Catalunya: l’equitat menstrual.

@igualtatcat: Tanquem l’acte institucio-
nal del 8M amb una consigna clara: ens
trobem a la manifestació per reivindicar la
urgència de tombar el patriarcat.

#8M

@Teresa_Rosell: La salut és el bé més pre-
uat que tenim. Desitjo que atrapin els xan-
tatgistes i que un dia pateixin l’angoixa
que estan patint avui els pacients afectats.

#CiberatacAlClínic #EquitatMenstrual

La clau

No vull ser menys que els
meus col·legues perio-
distes i per això aquests

dies jo també he demanat ajuda
a ChatGPT per escriure aquest
article. Per als despitats que en-
cara no hagin sentit parlar-ne,
ChatGPT és una intel·ligència
artificial que resol qualsevol dub-
te. Hi ha qui hi ha mantingut dià-
legs, qui li ha demanat escriure
treballs per a l’escola o la uni-
versitat o qui l’ha encoratjat a de-
tectar errors en codis informàtics.
Ara, quan un es queda sense
inspiració, pot recórrer a la tec-
nologia, com és el cas. Google té
els dies comptats.
El diari Ara va confrontar

ChatGPT i un periodista dema-
nant-los el mateix: un article
d’una determinada extensió so-
bre el centenari de l’assassinat de
Salvador Seguí, el noi del Sucre,
el 10 de març de 1923, recordant
la seva importància històrica, la
trajectòria en el sindicalisme i la
seva mort. Les diferències entre
tots dos textos són evidents: el
periodista escriu de manera més
àgil, acurada i precisa. La mà-
quina, en canvi, repeteix tòpics,
infla el text i s’inventa dades.
El periodista Jordi Pérez Co-

lomé va fer servir la mateixa tec-
nologia per escriure un poema so-
bre el president de l’Estat espa-
nyol, i la resposta va incloure, en

el tercer vers, una incorrecció:
Pedro Sánchez té barba. Quan
el periodista va recriminar l’er-
ror a la màquina, ChatGPT va
canviar el to correcte, agrada-
ble i natural de la conversa per
un altre d’hostil i desafiant:
“Pedro Sánchez ens ha enga-
nyat. Pedro Sánchez m’ha en-
ganyat. Això dic! Això dic!”. La
conversa, publicada a El País, es-
garrifa tant per la poca precisió
de la màquina com per la seva
naturalitat.
En el meu cas, vaig pre-

guntar a ChatGPT com la in-
tel·ligència artificial transforma
el periodisme, i la seva respos-
ta, articulada en un minut
aproximadament, va consistir
en cinc arguments en clau po-
sitiva: (1) permet automatitzar
les notícies, és a dir, que algu-
nes informacions basades en
dades, com ara les esportives i
les econòmiques, les produei-
xin les màquines; (2) serveix
per personalitzar la informació;
(3) permet verificar dades; (4)
serveix per analitzar grans vo-
lums d’informació; i (5) millo-
ra l’eficiència i la precisió.

En la seva extensa argu-
mentació, ChatGPT va dedicar
només una línia als reptes de l’ús
de la intel·ligència artificial en les
redaccions periodístiques, és a
dir, a la quantitat de llocs de tre-
ball que es redefiniran o direc-
tament desapareixeran a causa
d’aquesta tecnologia, així com
als biaixos dels algoritmes. Cap
referència a la informació im-
precisa o directament inventa-
da, com hem vist en els exem-
ples abans esmentats.
L’exemple em serveix per

il·lustrar que darrere d’aquesta
tecnologia, aparentment neutra
i precisa, hi ha ideologia. En de-
finitiva, ChatGPT ofereix una
resposta tecnoutòpica, amb poc
marge per al pensament crític. De
quines fonts beu aquesta tecno-
logia per elaborar les seves res-
postes? Per què només ofereix
una línia argumental favorable al
progrés? Així les coses, ja podem
començar a preparar-nos per
consultar diferents xatbotsd’in-
tel·ligència artificial, com abans
fèiem amb els diaris o les cade-
nes de televisió, si volem tenir una
visió acurada de la realitat.
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La ideologia de les màquines
per Susana Pérez
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COMUNICACIÓ4Líniava assolir
al mes de febrer una audiència de
154.305 usuaris únics i 236.466
pàgines vistes, segons OJDinte-
ractiva. És la xifra auditada més
alta aconseguida per Línia, del
Grup Comunicació 21, i fixa el
rumb d’un creixement sostingut
amb l’objectiu de superar els
250.000 usuaris únics mensuals
al llarg d’aquest any 2023.

Es tracta de lectors metro-
politans, clarament definits, i
d’una publicació local en xarxa
i no nadiua digital, ja que tam-
bé disposa de 20 edicions ter-
ritorials en paper.
Segons el rànquing que fa-

cilita l’auditoria d’OJDinterac-
tiva de les publicacions en català
més llegides, Línia ja és el quart
mitjà no nadiu digital a l’àrea

metropolitana, després de l’Ara,
El Periódico i El Punt Avui,

tots ells diaris generalistes, d’a-
bast nacional i de pagament. 
En el rànquing general a Bar-

celona ciutat i entorn metropo-
lità (primera corona), Líniaocu-
pa la sisena posició (la vuitena si
hi incloem els audiovisuals RAC1
i betevé) i estaria entre els 20
més llegits de tota Catalunya.
El director editorial de Línia,

Arnau Nadeu, fa una valoració

positiva d’aquestes xifres. “Cui-
dem molt el perfil de l’audiència,
el target i els continguts; no fem
cap concessió a la informació ba-
nal ni volem créixer a qualsevol
preu”, apunta. “Per a Línia és es-
sencial preservar els lectors in-
formats, exigents i metropoli-
tans, els quals donen sentit al
nostre periodisme igualment
exigent i metropolità”, conclou.

Línia supera els 154.000 
lectorsmetropolitans mensuals

236.466
pàgines vistes
va registrar al mes
de febrer Línia, segons
OJDinteractiva

Comunicació
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L’aposta per un districte
més social i sostenible
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RESPOSTA A LA CRISI
Rècord d’atesos als Centres 
de Serveis Socials l’any 2022

MEDI AMBIENT
Sants-Montjuïc 
és el districte que 
ha guanyat més verd

PROJECTES
En aquest mandat 
s’ha definit la futura
Estació de Sants

CULTURA
L’adquisició del
Molino ha estat 
la gran fita cultural

HABITATGE
Més d’un miler de nous habitatges
públics aconseguits els últims anys

Sants – Montjuïc

S A N T S – M O N T J U Ï C
CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA
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4Quan va començar el mandat
2019-2023, ningú havia sentit a
parlar mai del coronavirus. I ara que
ens acostem al final d’aquests in-
tensos quatre anys, ja pràctica-
ment no se’n parla. Però la realitat
és que, sense cap mena de dubte,
la pandèmia de la covid ha marcat
totalment aquest mandat. En
aquest context tan difícil, el Districte
de Sants-Montjuïc ha estat capaç de
respondre de la millor manera pos-
sible a aquest repte i a les seves con-
seqüències, com ara la crisi eco-
nòmica o l’empitjorament de la
salut mental de la ciutadania. D’al-
tra banda, també ha sabut plantar
cara a un altre repte majúscul: el de
l’emergència climàtica.

SALUT I SERVEIS SOCIALS
Passats els pitjors moments de la
pandèmia –quan dos dels grans pa-
vellons habilitats per fer-hi front es
van instal·lar al districte–, calia

pal·liar els seus efectes en dife-
rents àmbits. I així es va fer, entre al-
tres, des de l’Àrea de Serveis Socials.

Els Centres de Serveis Socials de
Sants-Montjuïc van tancar l’any
2022 amb la xifra d’atencions més
elevada de la seva història: un to-
tal de 10.900 persones ateses.
Aquesta xifra suposa un 15% més
respecte al 2015, i més del doble
que el 2006. Més enllà de reflectir
l’impacte socioeconòmic de la pan-
dèmia, aquests números demos-
tren el reforç que s’ha fet dels ser-
veis socials del districte.

Una altra derivada de la crisi del
coronavirus han estat els problemes
de salut mental que ha patit tota la
població i, en particular, el jovent.
És per això que la implantació a la
ciutat del servei de suport psico-
lògic Konsulta’m (per a joves) i
Konsulta’m +22 (per a adults) és una
gran notícia. I el districte de Sants-
Montjuïc compta amb tots dos.

Pel que fa a equipaments en
matèria de serveis socials i salut,
destaquen dues novetats d’aquest
mandat. La primera va ser l’estrena,
durant l’estiu de 2019, del nou
CAP Roger a Sants-Badal, un espai

necessari per donar atenció a uns
26.000 veïns. Més tard, l’estiu de
2021, es va començar a construir el
primer Centre d’Atenció Integral de
Barcelona, el CAI de la Marina.

HABITATGE
La problemàtica en matèria d’ha-
bitatge a Barcelona no és nova,
però no per això és menys desta-
cable la feina feta en aquest sentit.
Entre 2015 i 2021, l’Ajuntament va
finalitzar a Sants-Montjuïc fins a sis
promocions amb un total de 432
habitatges. Ara hi ha quatre pro-
mocions més en construcció, que
es preveu que estiguin enllestides
aquest mateix 2023, i n’hi ha dues
més planejades. Totes aquestes
promocions sumen ni més ni me-
nys que 939 habitatges.

A més de les noves construc-

cions, també hi ha hagut adquisi-
cions i transformacions d’habitat-
ge privat en habitatge públic. Del
juny del 2015 a l’agost del 2022, han
passat a ser de propietat municipal
fins a 232 habitatges del districte,
una xifra que suposa el 20% del to-
tal de pisos adquirits a la ciutat. És
a dir, dos de cada deu habitatges
adquirits per l’Ajuntament en els úl-
tims anys es troben a Sants-Mont-
juïc. Amb tot, si sumem noves pro-
mocions d’habitatge i adquisicions,
ens surt una xifra de 1.171 domici-
lis sumats al parc públic d’habitat-
ge del districte.

INFÀNCIA I JOVENTUT
Els nens, les nenes i la gent jove són
el futur. Per això, la importància dels
projectes pensats per afavorir
aquests col·lectius de la societat és

cabdal. En aquest àmbit, com no
podia ser d’una altra manera, tam-
bé hi ha hagut diverses millores en
el període de quatre anys que es-
tem a punt de tancar. 

Començant pels més petits, a
Sants-Badal s’ha fet la nova Escola

Bressol Municipal (EBM) Els Gats,
acompanyada d’un espai familiar.
A sobre d’aquesta escola bressol, a
més, hi ha el nou Poliesportiu La
Sagi. Però aquest no és l’únic equi-

pament que ha guanyat el distric-
te en matèria d’educació. També
s’ha creat l’Escola de Mitjans Au-
diovisuals de Can Batlló i el nou Ins-
titut Escola Arts, fruit de la fusió de
l’Escola Miquel Bleach amb l’Insti-
tut Joan Corominas i la rehabilita-
ció de les antigues instal·lacions de
l’escola privada Sant Vicenç de
Paül. A més, s’han fet obres a l’Ins-
titut de l’Esport, a sota de les em-
blemàtiques piscines de Montjuïc.

Més enllà dels equipaments, hi
ha hagut altres projectes que han
millorat el dia a dia dels centres edu-
catius. El més destacable és el Pro-
tegim les Escoles, que es va posar
en marxa l’any 2020 i que ja ha per-
mès pacificar els entorns de 35
centres, més de la meitat de tots els
que hi ha al districte. Amb aques-
ta iniciativa, els entorns escolars són

Superant els reptes a
» Sants-Montjuïc ha fet front amb solvència a la pandèmia, les seves con    
» Les mesures d’àmbit social han estat la gran aposta del Districte per res     

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

Els serveis socials
van atendre més

gent que mai el 2022

El districte ha sumat
més d’un miler

d’habitatges públics 
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amb nota
           nseqüències i altres problemes

            pondre a una situació complexa

més segurs i saludables perquè
han perdut trànsit i contaminació.
En la mateixa línia, el projecte
Transformem els Patis ha suposat
la millora de les zones d’esbarjo de
diferents centres educatius, que
han esdevingut més verdes, més
accessibles i més còmodes.

Centrant-nos en la joventut,
cal destacar el programa “Aquí t’es-
coltem”, adreçat a nois i noies de 12
a 20 anys que necessitin algú amb
qui compartir problemes, dubtes i
neguits. Pel que fa al futur profes-
sional del jovent del districte, s’han
desplegat en els últims anys plans
de foment de l’ocupació juvenil i
orientació laboral per a joves. I per
últim però no menys important,
quant a l’oci d’aquest sector de la
població, destaca el nou skatepark
de la plaça del Moviment Obrer.

GRANS INTERVENCIONS
Quan, d’aquí a uns anys, mirem en-
rere i recordem aquest mandat, de
seguida ens vindran al cap algunes
intervencions de gran abast. Una d’e-
lles serà, indubtablement, la reforma

de l’estació de Sants i els seus entorns,
que ha tingut la llavor en aquest
mandat i veurà la llum el 2026. Tam-
bé pensarem en l’acord per revita-
litzar les Tres Xemeneies i en la re-
forma del recinte firal de Montjuïc.

El de 2019-2023 també serà
recordat com el mandat del Pla de
Barris de la Marina (2017-2020) i del
Pla de Barris del Poble-sec (2021-
2024). I, per entendre millor la re-
llevància dels Plans de Barris, un
bon exemple és el projecte de les
Xarxes de Resposta Socioeconò-
mica (XARSE), que ha permès teixir
a cada barri un entramat de serveis
i atencions per als veïns i veïnes en
situació de vulnerabilitat.

Una actuació més concreta a
destacar és la del Pla d’Actuació de
Montjuïc, que inclou la coordinació
dels operadors del parc, la pro-
moció cultural de la muntanya
amb el projecte Viu Montjuïc i la mi-
llora de la mobilitat en aquest es-
pai, entre moltes altres qüestions.
Aquest pla es continuarà desple-
gant fins a l’any 2029.

CULTURA
Una altra fita de l’Ajuntament
aquest mandat és la compra del
Molino, l’espai històric i icònic que
va reobrir el 2010 després de tret-
ze anys tancat i que va haver de tan-
car de nou el 2019. L’adquisició mu-
nicipal es va produir l’estiu del
2021 per un import de 6,2 milions
d’euros. Aquesta aposta del govern
local pel Molino ha permès que la
mítica sala torni a funcionar i que
hagi acollit actuacions tan impor-
tants com les programades en el
marc del Festival Grec, entre altres.

Precisament, aquest festival ha
tingut un gran protagonisme en al-
tres punts del districte. El Grec al Sec
ha convertit la plaça de Margarida
Xirgu, al Poble-sec, en un escenari
de luxe on poder gaudir d’espec-
tacles i de la millor gastronomia,

amb la participació dels restaura-
dors del barri.

IMPULS ECONÒMIC
Parlant de restauració, no podem
acabar sense recuperar el tema
que ens ocupava a l’inici: la pandè-
mia. La crisi de la covid va ser cruel
amb el comerç local i, especial-
ment, amb bars i restaurants. Per
aquest motiu, va ser necessari un pla
de xoc per a la recuperació econò-
mica del teixit de proximitat. Tenint
en compte que després de la covid
ha arribat la guerra d’Ucraïna, amb
el consegüent augment de preus,
també s’han impulsat diverses línies
de subvencions, assessorament i for-
mació per a comerços i pimes del
districte, amb l’objectiu de millorar-
los i, d’aquesta manera, garantir la
seva supervivència.<

En aquest mandat
s’ha definit la futura
Estació de Sants

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

4Aida Guillén és la gerent del Districte de Sants-
Montjuïc.

El projecte Obrim Carrers ha estat una de les
grans apostes a Sants-Montjuïc aquest mandat.
En què consisteix?
Durant els caps de setmana, es tanquen al trànsit
els carrers de Sants i Creu Coberta entre la plaça d’Es-
panya i el carrer de Munné. Aquesta iniciativa ens
permet guanyar més de dos quilòmetres de carrer
per als vianants.

Quina acollida ha tingut aquesta proposta en-
tre veïns i comerciants?
La valoració ha estat molt positiva. Les enquestes
d’acceptació ens han demostrat que la majoria de
gent hi està a favor. A més, arran dels resultats d’a-
questes enquestes, a finals de 2021 vam fer un can-
vi substancial, permetent que el bus H10 pogués
mantenir el seu recorregut fins a la plaça de Sants.

L’Obrim Carrers permet també que es facin ac-
tivitats a l’aire lliure en aquesta zona?
El fet de tenir uns carrers tancats al trànsit facilita que
s’hi facin activitats. S’hi fan fires comercials, activi-

tats organitzades pels mercats de Sants i d’Hosta-
francs, curses... Però no hem de perdre de vista que
l’objectiu principal del projecte és guanyar espai per
passejar. Per tant, cal trobar un equilibri, no hi po-
dem fer activitats cada cap de setmana.

“SANTS I CREU COBERTA NO TENEN
TRÀNSIT ELS CAPS DE SETMANA” 

Seguint en matèria de mobilitat sostenible, la
xarxa de carrils bici ha crescut en els últims anys.
Quines actuacions destacaries en aquest sentit?
El carril bici del passeig de la Zona Franca, que és
un dels més importants del districte i de la ciutat.
També el carril bici compartit amb bus a Sants i Creu
Coberta, o l’execució imminent del carril bici de la
Gran Via entre la plaça d’Espanya i la plaça Cerdà,
que permetrà baixar-lo de la vorera a la calçada.

Per acabar, parlem de l’augment del verd.
Sants-Montjuïc és el districte de la ciutat que ha gua-
nyat més verd en aquest mandat. Hi ha tres parcs
nous en construcció: el de Can Batlló (la Bordeta),
el de les Tretze Roses (la Marina del Prat Vermell) i
el de Can Clos (la Marina de Port).<

Aida Guillén: “Som el districte
que ha guanyat més verd”

Fo
to

 c
ed

id
a

Fo
to
: A
ju
nt
am
en
t

Fo
to
: A
ju
nt
am
en
t



Sants – Montjuïc

| 10

líniasants.cat 8 de març del 2023

CAI Marina
El primer Centre d’Atenció Integral de la ciutat, 
el CAI de la Marina, vol aplegar i acostar als veïns 
i veïnes del barri tots els serveis bàsics.

Can Batlló
Una de les obres més ambicioses que s’estan fent 
al districte. S’hi construirà un espai per a cooperatives 
solidàries i un gran parc amb un bosc i un camí d’aigua.

El Molino
L’Ajuntament ha comprat aquesta emblemàtica sala del
Paral·lel per 6,2 milions d’euros i l’ha convertit en un 
nou equipament cultural municipal.

Jardins de les Tres Xemeneies
Es rehabiliten per eliminar-hi barreres arquitectòniques i
potenciar-ne els usos veïnals sense perdre els elements
identitaris.

CAP Roger
Va ser una de les primeres fites d’aquest mandat. 
Aquest centre de més de 2.000 metres quadrats 
ha permès reforçar l’atenció primària al barri 
de Sants-Badal.

EBM Els Gats
L’Escola Bressol Municipal Els Gats és el nou 
equipament per a la petita infància a Sants-Badal. 
A sobre d’aquest centre hi ha el Poliesportiu La Sagi.

Estació de Sants
Aquest mandat s’ha definit com serà el futur 
de l’Estació de Sants, que és indubtablement l’estació 
de trens més important de Catalunya i dels 
seus entorns.

La Marina del Prat Vermell
Aquest és el barri que té més marge per créixer 
de tot el districte de Sants-Montjuïc i que està 
en plena transformació. Destaca especialment 
el parc de les Tretze Roses que s’hi està construint.

Principals actuacions fetes (2019-2023)

7

S A N T S – M O N T J U Ï C
CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA



líniasants.cat

Sants-Montjuïc

11 | 

8 de març del 2023

URBANISME4L’esperat acord en-
tre l’Ajuntament i Conren Tram-
way, propietària de dos edificis bu-
its a les Tres Xemeneies del Pa-
ral·lel, és per fi una realitat. L’al-
caldessa Ada Colau el va presen-
tar el 28 de febrer juntament amb
representants de la propietat i
del teixit veïnal. “És un gran dia
per al Poble-sec”, va dir.
L’acord estableix, d’una ban-

da, que l’Ajuntament facilitarà
un canvi urbanístic perquè un
dels dos edificis, l’ubicat al número
40 de Vilà i Vilà, pugui acollir ofi-
cines de qualsevol mena, ja que
fins ara només tenia el permís per
a instal·lacions i oficines d’em-
preses vinculades al subminis-
trament de serveis essencials. A
canvi, Conren Tramway cedirà
al consistori la propietat de l’altre
edifici, on anirà el Centre de Co-
ordinació d’Emergències (CE-
COR), reurbanitzarà els jardins de
la plaça i cedirà 6,2 milions a la ciu-
tat per a habitatge i equipaments.

“LLUM AL FINAL DEL TÚNEL”
“Estem molt contents”, assegura
el president de l’Associació de
Veïns del Poble-sec, Sergi Gàz-
quez, que reconeix que en els úl-
tims temps la prioritat de l’entitat
veïnal era “que això es desenca-
llés”. A més, per a l’associació
també “era primordial que el CE-
COR es quedés al barri”. 
Ara tenen la mirada posada en

el procés participatiu que ha de de-
finir els usos de la plaça, per a la
qual demanen el tancament noc-

turn. Gàzquez també celebra la in-
tenció de l’Ajuntament de comprar
l’equipament del carrer Blesa,
que creu que ha de ser per a les en-
titats de cultura popular. Amb
tot, admet que comença a veure “la
llum al final del túnel”.
D’altra banda, des de la CUP ho

consideren una notífica “nefasta”
i parlen de “requalificació a mida”
i d’un “nou procés de privatització
del sòl”. Una situació, afegeixen,
que la plataforma Recuperem les
Tres Xemeneies  ja havia advertit.

Foto de família després d’oficialitzar l’acord. Foto: Queralt Ribé/ACN

Ja és aquí l’esperat acord per 
al futur de les Tres Xemeneies
» L’Ajuntament permetrà que Conren Tramway hi faci oficines
» A canvi, cedirà un edifici per al CECOR i reurbanitzarà l’entorn

Polèmica amb l’habitatge
protegit a Can Batlló

PROTESTES4Les cooperatives
d’habitatge Empriu i Sotrac en-
cara no han pogut signar el dret
a construir als solars de Can
Batlló per fer-hi pisos de pro-
tecció oficial. I és que les dues en-
titats tenen un projecte d’auto-
promoció que els ha de perme-
tre fer 126 habitatges, però, se-
gons afirmen les cooperatives, la
burocràcia ho està frenant tot.
Les entitats recorden que el

2020 Sotrac Habitatge va gua-
nyar un dels solars en concurs

públic. Un any després Empriu
era adjudicatària d’un segon so-
lar, però els dos projectes estan
paralitzats per un “conflicte en-
tre l’Ajuntament i el Registre
de la Propietat”.
Per aquests motius les dues

cooperatives van convocar el 2
de març una protesta a la plaça
Sant Jaume per “reivindicar el
desbloqueig immediat de la si-
tuació”. També van fer una roda
de premsa allà mateix per de-
nunciar públicament la situació.

HOMENATGE4El Poble-sec ha
dedicat una plaça a Valerie Pow-
les, la històrica activista en de-
fensa del patrimoni i la memò-
ria que va aconseguir preservar
el Refugi 307. El seu nom llueix
a la plaça del davant del refugi,
que fa cantonada entre el carrer
Nou de la Rambla i el passeig de
Montjuïc. L’acte de descoberta
de la placa es va fer el 3 de març
i familiars, amics i companyes de
lluita van recordar la seva figu-
ra 12 anys després de morir.

Valerie Powles va néixer a
Birmingham (Regne Unit) el
1950 i a principis dels 70, quan
ja era historiadora, es va establir
al Poble-sec. Des del primer
moment es va convertir en una
persona activa en la conservació
del patrimoni i la memòria his-
tòrica del barri, fins al punt de
cofundar el Centre de Recerca
Històrica del Poble-sec.
De fet, la figura de Powles és

important al barri perquè es va
implicar en la preservació del re-

fugi antiaeri de la Guerra Civil
fins a aconseguir el compromís
institucional perquè es conver-
tís en un museu.
Un altre exemple de la seva

implicació va ser quan l’inversor
privat que va comprar l’antic
teatre El Molino va voler desfer-
se de la decoració modernista
dissenyada per M. Raspall i ella
es va mobilitzar amb el veïnat
fins a aconseguir recuperar part
del patrimoni després d’una
campanya per salvar la sala.

La protesta a la plaça Sant Jaume del 2 de març. Foto: Twitter (@EmpriuC)

Unaplaça reivindicativa

Moment de la descoberta de la placa. Foto: Ajuntament

Succès | Detinguda l’exdona de Josep Maria Mainat
Els Mossos d’Esquadra van detenir fa pocs dies Angela Dobrowolski, exdona de
Josep Maria Mainat, com a presumpta autora d’una explosió a l’interior del replà
d’una finca al barri de la Font de la Guatlla, segons va publicar La Vanguardia.
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Creu Coberta
Creu Coberta recorda Hostafranquines
destacades el Dia de la Dona
Aquest dimecres 8 de març,

Dia de la Dona, l'eix comer-

cial Creu Coberta presenta

als aparadors l'exposició

Som Dones d'Hostafrancs,

que vol recordar els noms i

cognoms d'algunes dones

que al llarg del segle XIX i XX

han fet aportacions a la cièn-

cia, la història, l'activisme

veïnal i social, el comerç o la

llengua. L'exposició es podrà

veure als aparadors de 18

establiments de l'eix comer-

cial, que recordaran aques-

tes divuit dones pioneres o

que van destacar per la seva

trajectòria.

Els establiments de Creu

Coberta se sumen, doncs, a

una jornada en què es vol re-

clamar el paper de la dona al

nostre barri i a la societat. Els

darrers dies, des de l'asso-

ciació s'ha fet un llistat de

dones que tenen vincles amb

Hostafrancs, algunes nascu-

des al barri i altres que hi van

deixar empremta, fos per vin-

cles familiars o professionals,

o perquè Hostafrancs fou un

dels llocs on varen aportar la

seva tasca. 

Aquestes dones i les boti-

gues que les apadrinen són

les següents:

• Núria Aramon Stein - Chakrumi (C/ Béjar, 66)

• Sor Paula Bayón - Kimchi Mama (C/ Callao, 12)

• Núria Capafons Beser - Class Sabates (C/ Creu Coberta, 41)

• Josefina Castellví Piulachs - Donde Siempre (C/ Consell de Cent, 24)

• Micaela Chalmeta Martí - Porta Assessoria (C/ Creu Coberta, 51)

• Quima Corrades Boldú - Farmàcia Escolà (C/Sant Roc, 26)

• Montserrat de Andrés Armengol - Vogue (C/ Creu Coberta, 45)

• Mercè del Prat - Mercè del Prat (Mercat d'Hostafrancs)

• Ermengarda, comtessa de la Cerdanya - Re-Read (C/ Creu Coberta, 73)

• Núria Feliu Mestres - L'Empanada de Papa (C/ Creu Coberta, 75)

• Carme Karr Alfonsetti - Esther Voltà (Gran Via Corts Catalanes, 274)

• Elise Lummis - Farmàcia Carolina Aresté (C/ Creu Coberta, 81)

• Maria Rabassa - La Font (C/ Rector Triadó, 8)

• Josefina Torrens - Bureau Vallée (C/ Creu Coberta, 94)

• Núria Tubau Jordi - La Algodonera (C/ Creu Coberta, 101)

• Núria Valls - Casa Escarré (C/ Vilardell, 15)

• Celestina Vigneaux - Baobag (C/Sants, 1) 

Les fitxes també es podran

veure al web de l’eix Creu Co-

berta www.creucoberta.com on

quedaran fixades perquè els

veïns puguin consultar la infor-

mació i aportar nous noms per

fer créixer l’exposició els mesos

vinents. D’aquesta forma es

podrà continuar treballant en el

projecte de visibilitzar les dones

que l’eix Creu Coberta impulsa

des de fa anys.
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Creu Coberta
Donem la benvinguda a dos

nous socis que s'integren a

l'eix Comercial Creu Coberta.

Gràcies pel vostre compro-

mís amb el comerç de proxi-

mitat, i felicitats per contri-

buir a fer dels nostres barris

un lloc millor.

Nous Socis 
a Creu Coberta Poble Espanyol inaugura la seva 

programació gastronòmica per setmana santa
De l’1 al 10 d’abril el Poble Espan-

yol celebra la setmana santa amb

dues propostes que el convertiran

en un punt de trobada gastronò-
mic a Barcelona: El Festival de

gastronomia sostenible Gastro-
fest Km0 i la ja reconeguda Bier-
garten.

L’1 i 2 d’abril el Poble Espanyol

de Barcelona es convertirà en la

gran festa de la gastronomia Km0

a la ciutat amb el San Miguel Gas-
troFest Km0, un festival on una

vintena de propostes gastronòmi-

ques elaborades amb productes

del Parc Agrari del Baix Llobregat

i una gran calçotada seran les

protagonistes. Durant tot el cap de

setmana els assistents podran fer

un menú calçotada i, a més, deu
restaurants del Baix Llobregat i de

Barcelona cuinaran platets amb

producte fresc i de temporada del

Parc Agrari com a element princi-

pal: carxofa del Prat, calçots, po-

llastre Pota Blava, espàrrecs de

Gavà… També s’oferiran tallers,

showcooking, DJs i concerts!

Del 4 al 10 d’abril el Poble acull

una nova edició de la ja mítica
San Miguel Biergarten, festa de

la cervesa i la gastronomia ale-
manya. L'esdeveniment cerveser

per excel·lència de Barcelona

oferirà delícies alemanyes, una

gran varietat de cerveses, tasts,

concursos, maridatges... i molta

música! L’entrada serà gratuïta
per a residents a Catalunya,

però amb aforament limitat que

es completarà per ordre d'arri-

bada. Només garanteix l'accés a

la festa i la reserva de taula la

compra de menú anticipat.

Un bon lloc al centre del barri

on quedar amb amics i famí-

lia, prendre alguna cosa, fer-

la petar, o fer un cafè a la

pausa de la feina. A més, l'es-

pai amb terrassa al costat de

la Seu del Districte el fa idoni

per prendre la fresca o el sol

qualsevol dia de la setmana.

Un equip jove i amb experièn-

cia que treballa cada dia per a

oferir el millor servei i asses-

sorament als seus clients, tant

particulars com empreses d'a-

rreu. L'equip de Previbarna,

Catalana Occident, us oferirà

la millor resposta als vostres

reptes.

TOTA LA 
INFORMACIÓ ES 

POT TROBAR AL WEB

www.poble
-espanyol.com

Bar El Olivo
Carrer Llobet, 5

Catalana Occidente
Creu Coberta, 94
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Pròsper Puig
President de la Fundació Barcelona Comerç

“L’excés de turisme no és bo
perquè expulsa el comerç”

Fa poc ha estat nomenat pre-
sident de la Fundació Bar-
celona Comerç. Deu ser un

orgull per una persona de la seva
trajectòria en el món del comerç.
Evidentment. I sobretot una res-
ponsabilitat, perquè representes
una part importantíssima del comerç
de Barcelona, 22 eixos comercials. I
tinc claríssim que presidim diferents
territoris. Ara, per exemple, ho hem
vist amb el Pla d’usos de l’Eixample.
No podem tenir una visió única de
la ciutat, sinó que ens devem a les de-
mandes que fan els territoris. 

Se’l pot definir com un comerciant
de Barcelona de tota la vida. Què
significa, per vostè, això?
El comerç transcendeix l’activitat
econòmica, i més el nostre tipus. Jo,
que estic molt arrelat a un barri que
més que un barri és un poble, Sant
Andreu, tinc una relació personal
amb la gent que va més enllà que
vinguin a comprar. Formem part del
paisatge urbà i de la vida de la
gent. I durant la pandèmia es va
veure moltíssim. Som un actor prin-
cipal de la comunitat.

En definitiva, un paper social.
Absolutament. A nosaltres, per ex-
emple, ens preocupa molt la renda
disponible de les famílies, perquè el
comerç no deixa de ser un mirall de
la societat on es desenvolupa. 

Va estudiar a París i coneix altres
ciutats europees. Quines són
les particularitats del comerç
barceloní?
Tenim un model català de co-
merç molt interessant i el volem
exportar, perquè no està gaire re-
produït. A París, per exemple,
hi ha una empenta molt impor-
tant per part de l’administració
pública. L’Ajuntament té moltís-
sims locals comercials, per ex-
emple. I permeten que la gent
provi el seu negoci abans d’obrir-
lo definitivament.

Li deia això perquè actualment
les ciutats s’han homogeneïtzat
molt, i amb els comerços es veu.
Aquí no ens n’escapem d’a-
questa tendència...
Nosaltres no som molt diferents
que els altres, però el que sí que te-
nim de diferent és que Barcelona
és una ciutat policèntrica. Tenim 10
districtes i barris amb la seva idio-
sincràsia. I el que dius és cert,
però tenim una gran riquesa als
barris, també als del centre. I això
dona identitat a la ciutat

Aquest actiu de ser una ciutat
policèntrica, quan el turista ens vi-
sita, la coneix aquesta realitat o
caldria vendre-la més com un fet
diferencial nostre?
Si vas més d’un cop a una ciutat,
i en el cas de Barcelona això pas-
sa amb el turisme, sí que t’endin-
ses més en la vida de la ciutat. Ara
bé, hi ha perills. Hi ha llocs que no
es vol turisme perquè la seva
qualitat de vida depèn del fet
que el turisme no es massifiqui.
Pels que tenen més tensions tu-
rístiques, seria interessant que
s’escampés per la ciutat. Barcelo-
na és molt més que el Camp Nou,
la Sagrada Família i les Rambles. I
hi ha un tipus de turista que sap
endinsar-se en la ciutat.

El turisme li fa més bé o més mal
al comerç local? Segurament no
hi ha una resposta única...
El turisme massificat expulsa el
comerç. En canvi, un turisme de
qualitat, cultural, gastronòmic pre-
serva una sèrie de negocis. Hi ha
coses que s’han de controlar, per-
què si no generen més problemes
que guanys. L’excés de turisme no
és bo, perquè expulsa veïns i co-
merços i només genera oferta per
a la gent que passa cinc hores a la

ciutat. Ara bé, si aquest turisme fa
que, negocis que podrien ser via-
bles i els hi falta un targetde client
amb poder adquisitiu, puguin fun-
cionar, doncs és bo.

Deixant el turisme de banda, en
els districtes no tan cèntrics, hi ha

algunes zones de les quals us
preocupi la seva desertització
comercial?
Hi ha dues zones molt concretes,
una d’elles molt cèntrica, que és
Ciutat Vella, on hi ha un problema
i el següent consistori s’hi ha de
posar. Hi influeix la pressió turísti-
ca, però hi ha altres detonants.
D’altra banda, hi ha una part de
Nou Barris que passa el mateix.
S’estan fent polítiques, però crec
que la política de la subvenció no
és suficient. Cal fer polítiques so-
cials més integrals. Intentar inte-
grar la gent, que tinguin sentit de
pertinença. Parlem de llocs amb
molts nouvinguts, poc arrela-
ment... És complicat.

I zones que vagin a millor?
La Marina i Sant Martí, cap a la
zona del carrer Cantàbria. I llavors
l’Eix Besòs té una gran potencia-
litat. A la Marina l’efecte Fira és im-
portant. Hi ha empreses noves, es
fan pisos... Per aquí i la llera del Be-
sòs és on pot créixer la ciutat. A la
frontera amb Sant Adrià s’estan
fent molts pisos de lloguer a un
preu no molt car i es pot crear, si
es fa bé, una nova centralitat. Tot
ha d’anar acompanyat d’una in-
versió pública i donar serveis, si no
llavors es fan guetos.4

“A Ciutat Vella 
hi ha problemes
de seguretat
molt greus, com
ara al Raval”

“Els comerciants
formem part 
de la vida de la
gent. Hi tenim
una relació”

Albert Ribas
Fotografia: Joanna Chichelnitzky
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– La digitalització del comerç
és clau, oi?

– Sí, però cal anar pas a pas.

– El marketplace del consistori
està aturat...

– És que no ens hem de posar 
a córrer, perquè ens
entrebancarem i caurem.

–Hi ha canvis que necessiten
temps, doncs...

–Hi ha comerços que si 
els dius que els posaràs un
marketplaceet contestaran:
“De què m’estàs parlant?”. 
Una bona mesura van ser 
els Bons Consum.

3Parlem de Barcelona Comerç.
Un dels grans  eixos de treball
que vol continuar aplicant és el
repte de la vostra modernització
i de tot el comerç.
Qualsevol entitat que vol sobre-
viure ha d’evolucionar i abandonar
els pensaments anacrònics. El co-
merç s’ha modernitzat molt i això
ha fet canviar moltes mentalitats.
I nosaltres hem d’evolucionar tal
com ho fa la societat.

Al sector li ha faltat agilitat per
adaptar-se als canvis?
Sí. De totes maneres, si parlem in-
dividualment, el comerç de proxi-
mitat és capaç de detectar qualse-
vol canvi d’hàbits, perquè tenim el
client a casa. Una altra cosa és que
l’adaptabilitat es faci. Ara ens hem
de dotar d’una sèrie d’eines que
hem de saber fer funcionar, i això no
és fàcil. Ara, o ets proactiu, o no tens
lloc al món del comerç. I l’entitat tam-
bé ha de caminar en aquesta línia.

I aquí, lògicament, el paper de la
digitalització és clau.
Sí, totalment. A la gent, quan parlem
de digitalització, li entra al cap un
gran marketplace. Doncs no... Hem

de començar per on toca. A Barce-
lona el canvi important va comen-
çar amb els Bons Consum. Hi havia
molts comerços que no havien tin-
gut mai una tauleta o un ordinador,
i ara per primer cop hi ha entrat la
tecnologia. No ens posem a córrer
perquè ens entrebancarem i cau-
rem. Si a aquesta gent els dius que
els posaràs un marketplaceet diran:
“De què m’estàs parlant?”.

És que, precisament, el market-
place que va impulsar l’Ajunta-
ment està totalment aturat...
Ha passat això pel que et dic. Està
aturat i es vol fer un pla de viabili-
tat. L’Ajuntament el va fer amb bo-
nes intencions, però jo conec el co-
merç i no tenim la maduresa digi-
tal per tirar-lo endavant. Cal anar pas
a pas. Per exemple, amb el progra-
ma Re-connectant, amb l’Ajunta-
ment i Endesa, hem digitalitzat 484
comerços. I la fortalesa que no po-
dem perdre és la presencialitat.

Una de les funcions de Barcelo-
na Comerç és ser garant del mo-

del comercial local. Si m’ho per-
met, són una mica com en Cru-
yff, quan ja no era entrenador,
que vetllava igualment per l’es-
til de joc del Barça.
Sí, exacte. És allò de canviar perquè
no canviï res, preservar l’essència.
Mantenir l’esperit, però adaptar-nos
als temps, perquè si dones una
oferta que no interessa a ningú...
Això es veu amb els emblemàtics:
n’hi ha que se salvaran i n’hi ha que
no hi haurà manera de salvar-los. 

És tot un debat el tema dels co-
merços emblemàtics...
Sempre dic el mateix. Primer de tot,
sostenibilitat econòmica, i després
empatia amb el que tens, creure’t
que ets un emblemàtic i que tens
quelcom diferent a defensar. El
que no pot ser és no fer res i dir que
no et venen a comprar. 

Una de les grans prioritats serà
aconseguir la Capitalitat Europea
del Comerç, que està molt ben
encarrilada. Què suposarà?
Pot accelerar moltíssim la trans-
formació del sector, perquè hi hau-
rà recursos i la possibilitat de tre-
ballar amb els millors, més les nos-
tres idees que no s’han pogut ma-
terialitzar per manca de finança-
ment. Això pot donar una empen-
ta fonamental al comerç de Barce-
lona. I també és una iniciativa que
servirà per a tot Europa. Aquí hem
de preservar el model, perquè si no
mira què ha passat a França, on te-
nen un problema social gravíssim
per la manca de comerç de proxi-
mitat. Hi ha pobles o capitals peti-
tes on els serveis socials han de fer
les compres per a la gent que no es
pot desplaçar, perquè només hi ha
grans supermercats als afores.

Per acabar, volíem tractar tres te-
mes que  tenen relació amb el co-
merç. El primer, la seguretat.
Creu que la ciutat té algun pro-
blema amb la inseguretat?
Moltes vegades va per sensacions,
i les xarxes amplifiquen les coses. Dit
això, hi ha moltes Barcelones i hi ha
llocs que tenen problemes de se-
guretat molt greus. Bàsicament, el
problema el tenim a Ciutat Vella,
com ara  al Raval. Als altres llocs el
nivell d’inseguretat ha pujat lleu-
gerament, però no crec que sigui
determinant perquè la gent vagi o
no a comprar a algun lloc. Fora del
nucli problemàtic que et deia, no es-
tem molt pitjor del que estàvem. 

I amb la neteja?
Barcelona està bruta, molt bruta. No
sé si la gent tampoc acompanya...
No és fàcil, és cert. Jo soc de Sant
Andreu i allà tenim el Porta a por-
ta. Els models no són ni bons, ni do-
lents, sinó que depèn de  quan,
com i on s’apliquen. En grans blocs

de pisos on es generen moltes es-
combraries segurament hi ha mo-
dels que no funcionen. Els que
fem el Porta a porta hi ha gent que
està relativament contenta. A nivell
comercial és més complicat, però
s’han fet retocs que han millorat el
que es va posar en marxa.  Però en
general Barcelona és una ciutat
que es veu bruta, i teòricament mai
s’havien destinat tants diners com
ara a la neteja. Alguna cosa falla.

Això el preocupa.
És que hi ha una sensació de de-
gradació. Ara parlem de les es-
combraries, però la imatge que
donem amb totes les persianes
pintades, grafitis... Aquí hauríem de
posar una mica d’ordre. De cara en
forma donem una imatge de ciutat
degradada. Semblem aquells sub-
urbis de Nova York. 

Per acabar, la mobilitat. Creu
que el comerç, amb totes les
transformacions urbanístiques
que viu la ciutat, se n’acabarà be-
neficiant o es veurà perjudicat?
Hi ha dos aspectes. El comerç cèn-
tric patirà molt, perquè tenia un
gran poder d’atracció sobre gent
que venia de fora a comprar. Si els
hi poses dificultats, aquesta gent
acaba no venint.  I els transports pú-
blics no són els adequats per arri-
bar el centre. El seu comerç pateix
i patirà. I això fa que cada cop hagi
de dependre més del turisme. D’al-
tra banda, tot el que no és el cen-
tre, anem cap a la ciutat dels 15 mi-
nuts. Cada vegada hi haurà més im-
pediments perquè la gent es mo-
gui en transport privat i ens haurem
d’acostumar a la nova mobilitat.
Això d’anar al centre d’una forma re-
gular cada cop serà més complicat,
sobretot per a la gent que ve de l’à-
rea metropolitana.

Es vol combatre la contaminació.
Exacte. Però s’ha fet alguna polí-
tica poc pensada. Hi ha transfor-
macions molt bèsties que s’hau-
rien d’haver consensuat. S’han
fet les coses molt de pressa i poc
consensuades. El que és cert és
que els únics que han aplicat el
seu programa electoral són els co-
muns. A l’Ajuntament no hi ha ha-
gut una coalició, sinó una bicefà-
lia pura i dura.<

“De cara enfora
Barcelona dona
una imatge 
de ciutat
degradada”

“Hi ha comerços emblemàtics que
no hi haurà manera de salvar-los”

“Tenim una 
gran riquesa 
als barris i això
dona identitat 
a la ciutat”
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IMPOSTOS4El ple de Barcelo-
na va decidir a finals de febrer
aprovar definitivament l’ano-
menada Taxa Amazon. D’a-
questa manera, la ciutat ha co-
mençat a cobrar un impost a les
grans distribuïdores de comerç
electrònic per l’ús de l’espai pú-
blic durant el repartiment de
mercaderies a domicili. Con-
cretament, es grava l’1,25% de la
facturació bruta derivada dels
costos de repartiment que in-
gressen els operadors.
La nova taxa es va aprovar

amb els vots favorables de Bar-
celona En Comú, PSC, JxCat,
Ciutadans i ERC. Va ser amb
aquesta darrera formació qui
va impulsar la taxa i és amb qui
el govern municipal ha pactat la
seva aprovació. D’altra banda,
PP, Valents i la regidora no ads-
crita hi van votar en contra.
La regidora d’Hisenda, Mont-

serrat Ballarín, va destacar que
era un dia “important” perquè és
la primera taxa que grava el re-
partiment del comerç electrò-
nic. “Som una ciutat pionera”, va

declarar als mitjans de comuni-
cació. L’objectiu, va recordar, és
gravar les distribucions de pa-
quets a domicili només als ope-
radors postals que fan un ús
“molt intensiu” de l’espai públic
pel volum de negoci. A més, va
subratllar que implicarà una
aportació al pressupost munici-
pal d’uns 2,6 milions d’euros.

Així doncs, la taxa afectarà els
operadors postals que facturin
més d’un milió d’euros per les
entregues fetes a Barcelona. D’a-
cord amb això, i segons estima
l’Ajuntament, l’hauran de pagar
26 plataformes. D’aquestes, no-
més cinc concentren el 62% del
volum de negoci a la ciutat, amb
Amazon al capdavant.

La taxa Amazon ja ha entrat en vigor. Foto: Albert Segura/ACN

Barcelona aprova de forma
definitiva la Taxa Amazon

Joves dissenyadors impulsen
el comerç de proximitat

PROGRAMA4El Disseny Hub
de Barcelona va acollir a finals de
febrer  la presentació dels pro-
jectes del programa Dissenyem
Comerç, que implica joves dis-
senyadors de diferents centres de
la ciutat  en projectes que tenen
com a objectiu revitalitzar el co-
merç de proximitat de la mà dels
eixos comercials.
Així doncs, durant l’acte es

van poder veure exposats els
projectes en què han treballat es-
coles i eixos. Alhora, es va pre-
sentar també la publicació que
recull els dos anys de col·labo-
racions amb les propostes sor-
gides del programa.

Algunes de les iniciatives
més destacades són, per exem-
ple, una passejada guiada amb
codis QR pels carrers comercials
menys concorreguts del Born o
l’aposta artística de pintar les
persianes dels comerços d’Hor-
ta amb la cara dels comerciants
del mateix negoci.
Dissenyem Comerç és una

iniciativa impulsada per la re-
gidoria de Turisme i Indústries
Creatives juntament amb la re-
gidoria de Comerç, Mercats,
Règim Interior i Hisenda i el
Disseny Hub Barcelona amb la
col·laboració del Barcelona cen-
tre de Disseny.

L’acte de la presentació dels projectes. Foto: Ajuntament

Creu Coberta | Record a les hostafranquines destacades
L’Eix Comercial Creu Coberta presenta avui, amb motiu del 8M,l’exposició Som Dones

d’Hostafrancs, una exposició que vol recordar els noms d’algunes hostafranquines que durant
els segles XIX i XX van destacar socialment. La mostra es pot veure en diferents aparadors.
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"En la llengua de signes es bus-
quen característiques teves per
expressar el teu nom amb un
signe. El meu era així, fent la lle-
tra inicial, la n [com a la foto del
reportatge] i dibuixant després
cercles amb el dit índex per in-
dicar els meus rínxols", explica
Noa Sánchez (Barcelona, 2001),
base-escorta del Bàsquet Fe-
mení Sant Adrià.
Va ser a l'Escola Tres Pins, a

Montjuïc, on Sánchez va apren-
dre nocions de la llengua de sig-
nes catalana (LSC). És l'únic
col·legi que l'imparteix a Cata-
lunya. Hi ha altres escoles amb
infants sords, però se'ls ensenya
a fer servir la veu i no els signes.
"A les classes hi havia alumnat
amb problemes d'audició [sords]
i altres que no en teníem [oïdors],
i també mestres d'audició i llen-
guatge (MALL), que interpreta-
ven els missatges del professorat
a la llengua dels signes. L'estu-
diàvem unes hores a la setmana
per aprendre-la i comunicar-
nos amb els companys i compa-
nyes", recorda l'entrevistada.
"Sempre he pensat que el

meu futur professional estaria
vinculat a ajudar les persones",
confessa Sánchez. És el que ha
viscut a casa seva sempre: la
mare, Maria Marquès, gradua-
da en pedagogia i logopèdia, és
professora d'infants amb ne-
cessitats especials, i el pare,
Mario Sánchez, terapeuta. L'en-
trevistada és psicòloga: "Et puc
comentar moltes coses i pro-

porcionar moltes eines, però si
no decideixes posar-hi de la
teva part, no hi haurà cap can-
vi. M'agrada dir que estic for-
mant-me per acompanyar les
persones durant el procés en què
troben les solucions que real-
ment tenen dins seu".
Al llarg de la seva vida Sánc-

hez ha conegut persones que li
han ofert noves oportunitats
de creixement. Àlex Femenia
n'és un dels millors exemples.
Fins a conèixer-lo, l'entrevista-
da s'entrenava amb l'equip dos
cops cada setmana i havia jugat
sempre amb nens. Ho feia co-
hibida, no llençava i es refugia-
va en la defensa.

“UN GERMÀ”
Amb Femenia, l'eixamplenca es
va estrenar amb un grup només
de noies i sense moure's del
club en què va començar a jugar
a bàsquet, el CB Sant Antoni-Po-
ble Sec. L'Àlex sempre li va
transmetre molta confiança: "En
aquella època va convertir-se
en un germà per a mi i, a més
dels dos entrenaments setma-
nals amb l'equip, me'n feia tres
de tècnica individual. Vaig mi-
llorar els fonaments i la con-
fiança, i també assumia més
tirs. Des d'aleshores, tinc molta
ètica de treball perquè sé que és
l'únic camí de millora". L'altre
amic amb qui ha compartit mol-
tes hores en sessions de tecnifi-
cació és Coach Iandrey: "Fa molt
temps que ens coneixem i tam-
bé m'ha ajudat sempre en tot".
Els dos anys de cadet els va

jugar a la Penya, on no coneixia
ningú i va ser Àlex Femenia qui
va parlar amb el club perquè li

fessin unes proves d'accés que va
passar. Óscar López va ser el seu
entrenador en aquella etapa al
Joventut Club Badalona, "una
experiència plena d'aprenen-
tatges en un equip molt maco".
De nou, Femenia tornaria a

ser clau en el camí de Sánchez.
Un dia, quan ella estava a An-
glaterra estudiant l'idioma du-
rant unes setmanes, va rebre un
WhatsApp del seu amic: "Noa,
m'acaba de trucar un excompa-
ny del curs d'entrenador supe-
rior. És tècnic d'un equip anglès
i busquen una base-escorta del
2001 o així. T'interessa?".
L'eixamplenca va agafar una

mica d'aire, no gaire, abans de
contestar-li: "Soc molt impulsi-
va per a moltes coses i altres no
les penso massa... Li vaig dir que
sí de pressa i després li vaig ma-
tisar que ho havia de parlar
amb els pares. Quan ho vaig co-
mentar a casa, em van dir que ho
decidís jo". Setmanes després, ja

estava estudiant el Sixth Form
[Sisena Formació, el que aquí se-
ria Batxillerat, però amb un pla
d'estudis molt diferent] a la
John Madejski Academy, a la
ciutat de Reading, i jugant a
l'equip vinculat, el Reading Roc-
kets Basketball Club.
"Els primers mesos em frus-

trava una mica no poder comu-
nicar tot el que volia. Soc molt ex-
pressiva i, per exemple, no tenia
prou bagatge amb l'anglès per fer
bromes. A l'equip tothom em va
ajudar moltíssim i s'esforçaven
molt per entendre'm", recorda
Sánchez, que dos anys després va
aterrar a l'Anglia Ruskin Uni-
versity (ARU), a Cambridge, per
estudiar Psicologia i continuar
jugant a bàsquet.
Sánchez va fer la quarantena

a Catalunya, el setembre de 2020
va tornar a Anglaterra i el març de
2021 va aterrar a Barcelona, per
acabar el curs a distància. Jakob
Loyd i Matt Harber, el primer en-

trenador i l'ajudant del seu equip,
l'ARU, la van animar a jugar
aquelles darreres setmanes en al-
gun club. "Em van demanar un
llistat dels equips de Copa Cata-
lunya i de Lliga Femenina 2, i van
contactar amb ells. De sobte, em
van escriure alguns entrenadors",
s'obre la base-escorta.
L'entrevistada va acabar fi-

nalment al Vilabàsquet Vilade-
cans d'Enric González: "Sabia
que no tindria molts minuts per-
què era jove i arribava a última
hora a un grup molt sòlid i com-
pacte. La meva idea era aprendre
molt, entrenar-me fort i veure el
nivell de la Lliga Femenina 2".
Aquesta és la seva tercera ex-

periència a la categoria, segona ja
al Bàsquet Femení Sant Adrià. "El
curs està sent complicat perquè
no ens acaben de sortir les coses.
En l'àmbit humà, el grup és me-
ravellós, tenim una connexió in-
creïble i totes ens estimen i ens
cuidem molt. Quan veig que una
companya no està bé, intento
preocupar-me per ella, escoltar-
la, si ho necessita, i ajudar-la
com pugui", enraona Sánchez.
Podríem dir que l'eixam-

plenca és igual d'autoexigent
que d'autocrítica: "Em poso mol-
tíssima pressió i treballo per mi-
llorar la meva confiança. Un tir
fallat pot ser una nova oportu-
nitat en forma de rebot, de bona
defensa...". És del barri de Sant
Antoni, que li encanta perquè "és
molt per a vianants i hi ha molts
espais d'oci i bars", i ara viu a l'Es-
querra de l'Eixample, i té ganes
de veure les obres finalitzades.
"És una zona cèntrica on tens tot
molt a prop i m'hi sento molt bé",
tanca, contenta, Sánchez.

Toni Delgado
EL POBLE-SEC

NoaSánchez t’acompanya
» L’exjugadora del CB Sant Antoni-Poble Sec va aprendre nocions de la llengua de signes catalana (LSC)
» “Sempre he pensat que el meu futur professional estaria vinculat a ajudar les persones”, confessa

Noa Sánchez, jugadora del Bàsquet Femení Sant Adrià. Foto: Toni Delgado

Futbol | La UE Sants visita el líder, el CE Europa                                                                   
El conjunt de Borja López visitarà el pròxim diumenge 12 de març el líder, 

el CE Europa, en partit corresponent a la 24a jornada del grup 5 de Tercera RFEF. 
La UE Sants hi arribarà després d’empatar (1-1) contra el CF Montañesa el passat dia 5.
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El 1993, Jean-Claude Romand va matar la
seva dona, els seus fills, els seus pares, el
seu gos i va intentar suïcidar-se, sense
aconseguir-ho. Durant els dies següents
es va saber que no era metge, com tothom
creia, ni tampoc investigador a l’Organit-
zació Mundial de la Salut, i que tot el que
se sabia sobre la seva vida era mentida. 

Al Teatre Romea de Barcelona.

Teatre

L’adversari
Emmanuel Carrère

Publicar el segon disc amb només 22
anys i comptar amb la col·laboració ni
més ni menys que de Ferran Palau, Me-
ritxell Neddermann i Flashy Ice Cream.
Aquesta és la fita que ha aconseguit la
cantant sabadellenca Valèria N. Saurí, co-
neguda artísticament amb el nom de
Ven’nus, que acaba de presentar l’àlbum
Bocaterrosa (Halley Records). 

Música

En un poble costaner del sud d’Anglaterra,
durant la dècada dels 80, continua obert
l’antic cinema Empire. La Hilary és l’en-
carregada d’obrir la sala cada matí, men-
tre que el seu cap la crida a l’oficina de tant
en tant per demanar-li favors il·lícits.
Quan arriba el nou treballador, l’Stephen,
que pateix el racisme de la societat de l’è-
poca, tots dos connecten de seguida.

Pelis i sèries

El imperio de la luz
Sam Mendes

Bocaterrosa
Ven’nus

La Barcelona dels 70 i 80
L’Arxiu Fotogràfic de Barcelona (AFB) dedica una exposi-
ció al fotògraf Jordi Pol, que va retratar la Barcelona dels
anys setanta i vuitanta del segle passat amb una mirada

molt personal. Jordi Pol. Entre la multitud es pot visitar fins
al pròxim 15 de maig i mostra les fotografies que va fer

Pol quan col·laborava amb el Centre Internacional de Fo-
tografia de Barcelona, participant en un projecte que vo-
lia recollir com era la situació dels diferents barris de la

ciutat. Ell va fer reportatges sobretot dels barris de la Ri-
bera i del Raval. El 2019, Pol va cedir el seu fons a l’AFB. 

Maria del Mar Bonet (Palma, 1947)
i Joan Manuel Serrat (Barcelona,
1943) són, indubtablement, dues
icones de la cultura catalana. Els

dos cantautors van protagonitzar
una etapa de la música en català

marcada per la repressió franquis-
ta i, per tant, van destacar per la

seva valentia. Ara, la Universitat de
Barcelona (UB) els ha investit doc-
tors honoris causa per “haver con-
tribuït de manera decisiva, a través
del grup musical Els Setze Jutges, a
la renovació de la música popular
catalana en el marc de la recupera-
ció de la llengua i la cultura i con-

tra l’extermini cultural del franquis-
me”. L’acte va ser el dia 6 de març.

B O N E T  I  S E R R A TQUI SÓN?

A LES XARXES...

Ser dues icones de la cultura catalana
Són dos dels cantautors de més prestigi a casa nostra

Famosos

Esdevenir doctors honoris causa per la UB
La Universitat de Barcelona els ha investit com a tal

Alguna opinió dolenta, moltes de bones
Hi ha qui critica la decisió, però la majoria l’entén

QUÈ HAN FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Aquesta és la història d’un somni infan-
til convertit en obsessió adulta: navegar
pel riu Congo des del naixement fins al
mar per explicar la història, la cultura i la
realitat dels pobles que n’habiten les ri-
bes. És també el relat d’un viatge im-
probable per una terra efervescent, aco-
llidora i ferida, per al qual no hi ha mapes
fiables i ningú pot preveure un termini. 

Llibres

El Quixot al Congo
Xavier Aldekoa

|Wo Long
Wo Long: Fallen Dynasty és un videojoc d’acció i rol en què hi ha

soldats, dracs i molta lluita. Per a PC, PS 4 i 5 i Xbox One i Series X/S. 
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Viu en línia

SÓN FAMOSOS PER...
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L’àrea metropolitana bar-celonina és una realitat
menystinguda informati-

vament com a entitat geogràfica,
política i social, i el diari metropo-
lità Línia vol fer-la visible, a més de
contribuir a enfortir el sentiment de
pertinença a aquesta comunitat.
És per això que, sumant es-

forços amb l’Espai Línia, el diari
del Grup Comunicació 21 impul-
sa un cicle de conferències que,
amb el títol de La ciutat metro-
politana: progrés i futur, pretén
ser un espai per a la conversa me-
tropolitana serena i responsable.
Un marc de diàleg constant i
constructiu que contribueixi a
combatre l’excepcionalitat que
suposa l’abandonament infor-
matiu d’una realitat tangible com
la metròpoli barcelonina.
És en aquest context que s’em-

marca la conversa amb el sisè ti-
nent d’alcaldia de Barcelona i vi-
cepresident de l’Àrea de Planifi-
cació Estratègica a l’AMB, Jordi
Martí Grau, que tindrà lloc el 16 de
març a les 18:00h a l’Espai Línia
(carrer Girona 52, Barcelo-
na). L’entrada és lliure i oberta a
qualsevol persona que estigui in-
teressada en el debat metropolità,

i hi haurà torn de preguntes al fi-
nal. La conferència serà en format
conversa amb un periodista del
diari Línia i versarà sobre els prin-
cipals reptes que afronta el terri-
tori, vistos, en aquest cas, des de la
identitat local de Barcelona, però
amb el prisma global del territori.
El cicle de conferències ha

portat fins ara al centre de Barce-
lona l’alcaldessa de Sant Adrià, Filo
Cañete; la d’Esplugues, Pilar Díaz;
l’alcalde del Prat, Lluís Mijoler; l’al-
caldessa de Sant Boi, Lluïsa Moret,
i l’alcalde de Cornellà, Antonio
Balmón, a més del fins fa poc pri-
mer tinent d’alcaldia de Barcelo-
na, Jaume Collboni, del candidat
d’ERC per Barcelona, Ernest Ma-
ragall, i del candidat d’ERC per
Santa Coloma, Gabriel Rufián.
A més de Martí Grau, el mes de

març passaran per l’Espai Línia l’al-
caldessa de Santa Coloma, Núria
Parlon (dia 14); el delegat especial
de l’Estat al Consorci de la Zona
Franca de Barcelona, Pere Navar-
ro (dia 16); l’alcalde de Viladecans,
Carles Ruiz (dia 21); l’alcaldessa de
l’Hospitalet, Núria Marín (dia 22);
el candidat de Junts per Barcelona,
Xavier Trias (dia 27), i l’alcaldessa
de Gavà, Gemma Badia (dia 29). Jordi Martí Grau, en una imatge d’arxiu. Foto: Línia

Conversa amb JordiMartí Grau
» Espai Línia acollirà dijous 16 de març a les 18:00h una conferència del sisè tinent d’alcaldia
» L’acte s’emmarca en el cicle La ciutat metropolitana: progrés i futur que organitza el Línia

Espai Línia, la Casa dels Barris
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

ANSIETAT

Un 16% de les noies enquestades confessen haver 
estat víctimes d’assetjament a les xarxes socials

DIETA

XARXES

SEXE

E S T I L S  D E  V I D A

i ADOLESCENTS

La criança ha canviat molt i ara les famílies cultiven la inde-
pendència dels infants, creient que són més espavilats del
que eren els seus pares. Sí, els joves són més hàbils tecnolò-

gicament, per exemple, però també són immadurs i vulnerables
en altres aspectes. Una recent enquesta de la Diputació de Bar-
celona a alumnes de 4t d’ESO revela que un 23% dels adoles-
cents de 15 i 16 anys han pensat alguna vegada en morir-se o
adormir-se i no despertar-se. Gairebé un 12% hi pensen amb fre-
qüència. L’enquesta correspon al curs 2022-2023 i posa en relleu
que els joves no són tan autosuficients com pensen els pares.  

Tot i que les xifres d’assetjament escolar són estables des del
2015, situades en un 8%, destaca l’augment significatiu del mal-
tractament psicològic: gairebé la meitat de les noies declaren
haver rebut amenaces, crits, sentir-se ignorades o insultades. 

Fora de l’escola, l’oci és la gran preocupació. El 43% dels alum-
nes de 4t d’ESO acostumen a beure en cap de setmana i les no-
ies ho fan lleugerament més. Baixa una mica el consum de càn-
nabis i de tabac, però augmenta perillosament l’afició al joc en lí-
nia: un 15% dels nois declaren haver fet apostes esportives.  

Els joves necessiten ajuda

El 63% dels joves pateixen angoixa de cara al futur 
i el 49% presenten dificultats de concentració 

Les claus

Prop del 43% de noies d’entre 15 i 16 anys diuen que 
han fet o estan fent dieta; en els nois només un 28%

Un 14% dels joves declaren que han mantingut 
relacions sexuals sense fer servir anticonceptius 

Fo
to

: F
re

ep
ik

Fo
to

: F
re

ep
ik

Viu en línia



23 | 

líniasants.cat8 de març del 2023Ciutat

L’Ajuntament ha posat en marxa
el nou programa que ha de per-
metre finançar un total de 18
projectes que impulsen diferents
entitats arrelades als barris. La
iniciativa, batejada amb el nom
‘Experiències de ciutat’, aposta
per projectes socioculturals que
es potenciaran a través de la ges-
tió que farà el Consorci de Turis-
me de Barcelona, que en farà di-
fusió. De fet, els 700.000 euros de
finançament que tindrà el pro-
jecte surten de l’impost de les es-
tades turístiques.
Així doncs, les ajudes seran

d’un màxim de 50.000 euros per
projecte. La convocatòria està
oberta des del passat mes de de-
sembre i l’avaluació de les candi-
datures les ha fet un comitè tèc-
nic format per la Direcció de Tu-
risme i Indústries Creatives de l’A-
juntament, tècnics dels districtes
i de l’ICUB i per Turisme de Bar-
celona. De tota la feina feta, s’han
escollit els següents projectes:

CIUTAT VELLA
Dos projectes que enforteixen la
xarxa associativa i fomenten el
sentiment de pertinença al bar-
ri: el festival de Cultura Raval(s)
i el BuskeRAI. Festival d’artistes
del carrer.

EIXAMPLE
El suport es destina a la 17a Fira
modernista de Barcelona, orga-
nitzada per Coreixample, l’As-
sociació comercial de la Dreta de
l’Eixample i que s’emmarca dins
de les activitats de la Festa Ma-
jor del barri.

SANTS-MONTJUÏC
La mostra Tradicat, que promou
l’Associació Sants Establiments

Units des del 2019 i que omple
un quilòmetre i mig del Carrer
de Sants amb una mostra de
dues-centes parades. I, d’altra
banda, la tradicional i emble-
màtica Fira Medieval de l’Asso-
ciació de Comerciants de Creu
Coberta. Es tracta d’una fira te-
màtica que reuneix un gran
nombre de públic.

LES CORTS
La 24a edició de Festival Cir-
corts podrà créixer amb el su-
port financer obtingut per ins-
tal·lar una carpa de circ que aco-
lliria part del seu programa
d’espectacles.

SARRIÀ-SANT GERVASI
el primer projecte és l’exposició
‘Negre: del dol a la seducció’, de
la Fundació Rocamora i la Fun-
dació Antoni de Montpalau. L’al-
tre seleccionat és la Festa de
Sant Martí-Jornada del vi novell

a Can Calopa, juntament amb el
Collserola Floreix, que també té
lloc a Can Calopa.

GRÀCIA
El finançament serà per a les
Diades de Castellers que es fan
des del 1997.

HORTA-GUINARDÓ
El club esportiu del Futbol Club
Martinenc organitza el Cros 3
Turons- la Diablada. Aquesta
iniciativa ha estat escollida jun-
tament amb el Pessebre vivent
de la Torre del Suro.

NOU BARRIS
La festa gallega de San Froilán,
tot un referent al districte, ha es-
tat escollida juntament amb
tres projectes més amb esperit
local: el festival Les Sopes del
Món, La Roquetes fashion, food
& wood week i el Campament
Reial de Nadal.

SANT ANDREU
el Jazzing Festival de Jazz de Sant
Andreu és tot un referent i per això
passarà a formar part de les ‘Ex-
periències de ciutat’.

SANT MARTÍ
Per últim, en el cas del Sant
Martí la tria és pel Festival Es-
cena Poblenou, una mostra

d’arts escèniques contemporà-
nies multidisciplinària i impli-
cada amb el territori.

“PROJECTES MAGNÍFICS”
Durant la presentació del pro-
jecte, que va tenir lloc a finals de
febrer, el regidor de Turisme i In-
dústries Creatives, Xavier Mar-
cé, va explicar que la principal in-
tenció de la iniciativa ‘Expe-
riències de ciutat’ és “fer justícia
a la feina que es fa als barris i als
districtes i posar en valors coses
singulars que sorgeixen de l’im-
puls genuí dels veïns i que tenen
interès comercial, cultural, gas-
tronòmic o esportiu”.
Marcé, en paral·lel, va re-

marcar que la tria de tots els
projectes s’ha fet tenint en
compte tres aspectes: un arre-
lament definit, que siguin or-
ganitzats per agents culturals
del districte i que tinguin una
singularitat remarcable.

Albert Ribas
BARCELONA

Projectes ambànima
» Barcelona impulsa les ‘Experiències de ciutat’: iniciatives socioculturals als barris amb arrelament
» El programa es potenciarà a través de la gestió que farà el Consorci de Turisme de Barcelona

DESCENTRALITZAR
EL TURISME

4Un dels objectius d’‘Ex-
periències de ciutat’ és con-
tribuir a la redistribució del
turisme creant nous punts
d’atracció arreu dels barris.
Es tracta d’un objectiu  que
recull la mesura de govern
per a la ‘Creació de nous
imaginaris i continguts per
millorar la mobilitat i la sos-
tenibilitat turística’.

El projecte, que es va presentar a finals de febrer, l’impulsa la regidora de Turisme i Indústries Creatives de Xavier Marcé. Fotos: Ajuntament
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